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Tot i que les formes de l’alcalde Pedret han millorat 
respecte legislatures anteriors, el pressupost de 
2020 manté una línia continuïsta.

JA ENS AGRADARIA PERÒ NO 
PODEM DONAR SUPORT A 
AQUEST PRESSUPOST

Vam fer preguntes al Ple però no se’ns 
van respondre.

Ens referim per exemple a una nova 
aplicació tecnològica (15.000€) o la 
implantació de bústies als masos 
(14.000€). Referent al Pla d’aparca-
ments on principalment s’arranjarà la 
zona dels Hortets (115.000€), tampoc 
ens van saber explicar les qüestions 
tècniques bàsiques de la seva cons-
trucció.

Es fa molt difícil donar un xec en blanc 
sense que l’equip de govern aporti més 
concreció a les propostes. Per tot ple-
gat, la CUP va decidir votar en contra 
del pressupost de l’any 2020.

A més no s’aplica la fiscalitat progres-
siva en la gestió dels ingressos. Creiem 
que serveis com la Llar d’Infants o l’Es-
cola de Música es podrien costejar se-
gons el poder adquisitiu de cada famí-
lia. Considerem que és una assignatura 
pendent i per part nostra ens hi posa-
rem a treballar ben aviat.

LES INVERSIONS ESTAN POC DEFINIDES

Es destinaran 556.000€ a diverses ac-
tuacions. En algunes, com la nova pista 
de tennis (90.000€), hi estem d’acord. 
En d’altres hem constatat que l’equip 
de govern vol fer determinades accions 
sense tenir clar com s’han de definir. 

Tal i com vam posar de manifest du-
rant el Ple, agraïm el nou tarannà del 
govern amb l’oposició ja que es va con-
vocar una Junta de Portaveus per ex-
plicar-nos el pressupost i al cap d’uns 
dies vam poder resoldre dubtes durant 
la convocatòria habitual de la Comissió 
d’Hisenda. Tot i que les formes són im-
portants, no poden amagar el contingut 
del pressupost valorat en 7.343.379€.

HI FALTEN QÜESTIONS FONAMENTALS

Sabem que les prioritats polítiques 
d’aquest govern no són les mateixes 
que les nostres, però tot i així volem 
assenyalar algunes polítiques que no 
existeixen en aquest pressupost. Fal-
ten, per exemple, millores en la plani-
ficació urbanística i d’habitatge, creació 
de plans d’ocupació i altres mesures 
per afavorir la cohesió social, obrir 
una línia per a la modernització dels 
comerços o implantar altres mesures 
incloses als plans de Comerç, Turisme i 
del Nucli Antic.



El PDeCAT i Junts per Riudoms 
no han sabut explicar quin ús 
tindrà l’edifici de les Monges

El pressupost inclou una 
partida de 25.000€ destina-
da a l’adequació de l’acces-
sibilitat de la planta baixa 
de l’Ajuntament a persones 
amb mobilitat reduïda. Una 
proposta que veiem amb 
bons ulls. La CUP fa anys 
que reclama aquests tipus 
de millores.

Tot i això les millores que 
s’impulsaran enguany no 
inclouen la instal·lació d’un 
ascensor per accedir al Saló 
de Plens, motiu pel qual hem 
manifestat el nostre des-
acord a l’equip de govern. 
Considerem que aquesta 
millora no pot esperar més 

i no compartim l’opinió del 
govern, que pretén fer-ho en 
una fase següent. Durant la 
campanya electoral la CUP 
va insistir molt en aquesta 
problemàtica, i és per això 
que ja hem començat a fer 
propostes al Ple.

Sobre aquest tema hem 
proposat millorar l’Oficina 
d’Atenció a la Ciutadania per 
a aquelles persones que te-
nen dificultats visuals i/o 
auditives instal·lant panells 
informatius adaptats o utilit-
zant connectors bucle per a 
les persones amb implants 
auditius.

IMPULSEM EL “DISSENY PER 
A TOTHOM” A L’AJUNTAMENT

L’edifici va ser rehabilitat a 
principis de l’any 2019 amb 
un cost de 114.322,82€ (sub-
vencionat per la Diputació 
de Tarragona). Amb aques-
ta actuació es va consoli-
dar i reformar inicialment 
l’estructura. Anteriorment 
es trobava en un estat de-
plorable, apuntalat degut a 
la manca de manteniment 
d’anys anteriors.

El pressupost d’enguany no 
contempla cap inversió per 
a l’edifici de les Monges. És 
per això que vam pregun-

tar a l’equip de govern si 
havia pensat quin seria l’ús 
d’aquest edifici en un futur.

Recordem que inicialment 
es va decidir instal·lar-hi un 
Museu Municipal (a través de 
la Consulta de la Fira) i que 
posteriorment també es va 
dir que s’hi faria un espai de 
coworking.

Seguirem insistint en la im-
portància de disposar d’un 
Pla d’Equipaments que de-
fineixi els usos dels espais 
municipals.

LES MONGES: QUÈ S’HI FARÀ 
DESPRÉS DE LA REHABILITACIÓ?



COST DEL BUTLLETÍ MUNICIPAL (BIM)

El pressupost contempla una partida de 17.000€ 
dedicada al BIM. Al darrer concurs públic l’empresa 
guanyadora va obtenir la licitació oferint els serveis 
per 10.393,34€. La durada del contracte (formalitzat 
el 12 de febrer de 2019) és d’un any, tot i que hi ha 
l’opció de prorrogar-lo durant dos anys més.

LA DADA

10.393€

POLÍTIQUES QUE NO 
PODEN ESPERAR MÉS
Any rere any, durant la discussió del pressupost al 
Ple, es produeix el mateix debat: l’Ajuntament dedica 
prou recursos a polítiques essencials com l’assistèn-
cia social o l’habitatge?

I any rere any, l’equip de govern diu que la llei no li ho 
permet. Tinguin més o menys raó, Junts per Riudoms 
utilitza aquest fet per esquivar un debat sincer sobre 
si l’Ajuntament dedica prou atenció a buscar solu-
cions en aquests àmbits. Solucions que, vinguin d’on 
vinguin i les faci qui les faci, han d’arribar. A Riudoms 
hi ha polítiques que no poden esperar més.

L’LRSAL (Llei de racionalització i sostenibilitat de 
l’administració local) va reduir considerablement 
l’autonomia dels municipis amb el pretext de la crisi 
del deute que en aquells moments hi havia a l’estat 
espanyol, provocant l’eliminació de competències al 
món local i l’allunyament de la ciutadania dels ser-
veis públics bàsics. Un dels principis d’aquesta llei 
és que impedeix que hi hagi duplicitat de serveis, és 
a dir, que dues administracions de rang diferent ges-
tionin i gastin els diners en el mateix tipus de serveis.

És el cas de les polítiques d’assistència social: aques-
tes es troben mancomunades amb el Consell Co-
marcal, qui actualment en té les competències. Així 
doncs, segons diverses interpretacions de la llei, la 
política dels ajuntaments en aquest àmbit es troba 
limitada. Aquest és un exemple pel qual, malgrat el 
PDeCAT va anunciar-ho en diverses ocasions, mai es 
van arribar a impulsar les ajudes en matèria d’habi-
tatge pel jovent a Riudoms.

Tot i que actualment hi ha serveis en què la competèn-
cia recau en administracions superiors com el Con-
sell Comarcal, la Diputació o la Generalitat, aquestes 
administracions no estan actuant ni oferint els ser-
veis als ajuntaments. Creiem que val la pena explorar 
alternatives legals a les limitacions de l’LRSAL.

És per això que, en el darrer Ple, la CUP va propo-
sar la celebració d’una Comissió Informativa ex-
traordinària on tots els partits polítics, assessorats 
jurídicament per les respectives formacions, busquin 
fórmules legals per tal que l’Ajuntament pugui rea-
litzar altres polítiques d’assistència social i d’habi-
tatge que actualment no s’estan duent a terme. Com 
a exemple: es podria estudiar la possibilitat de sol·li-
citar un traspàs de competències parcial o bé signar 
un conveni entre diverses administracions.

Recentment hem pogut veu-
re la projecció d’un vídeo on 
hi havia una família parlant 
a la seva llar i on es repro-
dueixen clarament estereo-
tips de gènere.

La dona era a la cuina, en-
carregant-se de la tasques 
domèstiques, mentre l’home 
era al sofà descansant, sen-

se assumir la corresponsa-
bilitat a les tasques de la llar.

L’Ajuntament hauria d’ofe-
rir un discurs amb una visió 
d’igualtat.  

Cal tenir present que es pot 
educar en la igualtat des de 
tots els àmbits i en tots els 
moments.

LES TASQUES DE CASA SÓN 
RESPONSABILITAT DE TOTHOM

Enric Jódar
Regidor de la CUP a l’Ajuntament



QUANTS DINERS 
ES DESTINEN A 
L’AMORTITZACIÓ DE 
PRÉSTECS?

Segons la documentació que consta al 
pressupost, l’any 2020 l’Ajuntament tin-
drà un deute acumulat de 3.274.235€ 
(ràtio de 49,32%). Comparativament 
amb d’altres municipis, l’endeutament 
a Riudoms no és excessivament elevat. 
Tot i així creiem que és important que 
els veïns i les veïnes coneguin tota la 
informació possible en relació al deute 
municipal. És per això que hem cregut 
convenient informar també sobre les 
entitats bancàries amb les quals tenim 
deutes. El nostre objectiu és que, poc 
a poc, l’Ajuntament prioritzi la relació 
amb entitats més ètiques a nivell so-
cial.

El pressupost de 2020 contempla uns 
ingressos per préstecs bancaris de 
556.500€ (el doble dels que es van 
sol·licitar el 2019) i una amortització 
de préstecs de 487.000€, 69.000€ de 
diferència. Enguany gairebé demanem 
els mateixos diners que tenim previst 
amortitzar. Per tot plegat vàrem de-
manar a l’equip de govern quina és la 
previsió  respecte l’evolució del deute 
durant aquesta legislatura.

A QUINS BANCS 
DEVEM DINERS?
TOTAL: 2.543.189,11€ 1.208.450,15

47,52%
926.514,04

36,43%
320.891,48

12,62%
87.333,44

3,43%

2016
510.845€
Total pressupost: 
6.487.527,96€

2017
514.500€
Total pressupost: 
7.961.069,38€

2018
495.000€
Total pressupost: 
7.188.497,33€

2019
530.580€
Total pressupost: 
6.479.026,68€

2020
487.000€
Total pressupost: 
7.116.300€



Recentment s’ha realitzat 
una reunió entre l’Ajunta-
ment de Riudoms i les veïnes 
afectades per la problemàti-
ca de l’Hort del Coques. Les 
afectacions que han patit en 
els darrers anys no són úni-
cament econòmiques, sinó 
també angoixa generada per 
la manca d’informació. És 
per això que el veïnat dema-
na que se’ls tingui en compte 
a l’hora de realitzar accions 
a la zona.

A la reunió es va explicar 
que la SAREB i Sòlvia fina-
litzaran la urbanització dels 
carrers adjacents a l’edifici. 

Aquesta actuació no tindrà 
afectació pels petits propie-
taris, és a dir, no se’ls recla-
maran diners per l’actuació. 
També se’ls col·locarà un 
tancament definitiu a la part 
de darrera dels habitatges.

L’anterior legislatura els re-
gidors de la CUP vam con-
sultar l’expedient urbanístic, 
vam informar als ciutadans 
a través d’un InfoCUP i 
vam estar en contacte amb 
veïns afectats. Continuarem 
atents al desenvolupament 
d’aquesta qüestió i vigilarem 
que es compleixi el que es va 
dir en aquesta reunió.

NOVETATS EN L’URBANITZACIÓ 
DE L’HORT DEL COQUES

QUANTS DINERS DESTINA 
L’AJUNTAMENT A DESPESES 
DE PUBLICITAT?
En el pressupost de l’any 2020 
l’Ajuntament ha previst una as-
signació de 50.000€ en “Publicitat 
i propaganda”. En el gràfic ante-
rior es mostren les principals 
despeses d’aquest concepte a 
l’any 2019 amb l’objectiu de 
conèixer quina és la distri-
bució d’aquesta partida 
en anys anteriors.

RUTA TAPES
5.639,05€

FIRA DE L’AVELLANA
7.797,24€

PROGRAMACIÓ DEL 
CASAL RIUDOMENC

718,74€

FESTES DE NADAL
2.746,70€

DIADA 
CASTELLERA

598,95€

FESTA MAJOR 
DE SANT JAUME

4.251,94€



Durant el debat del pres-
supost la CUP va demanar 
informació a l’equip de go-
vern sobre la possibilitat de 
disminuir l’IBI rústic i l’im-
post de vehicles de tracció 
mecànica als agricultors 
que acreditin una activitat 
professional.

Amb aquests canvis volem 
alleugerir les dificultats 
econòmiques que estan pa-
tint els pagesos de Riudo-
ms que encara es dediquen 
a la terra i que en els úl-
tims anys han perdut poder 
adquisitiu.

Aquesta és una mesura 
que Unió de Pagesos ens va 
transmetre durant el període 
electoral i de la qual n’hau-
rem d’estudiar la seva viabi-
litat tècnica i econòmica.

Junts per Riudoms no va 
respondre a aquesta qües-
tió, motiu pel qual en el Ple 
ordinari del 16 de gener vam 
tornar a preguntar per la 
mateixa qüestió. Esperem 
que aquesta vegada puguem 
obtenir una resposta per 
tal d’estudiar una proposta 
de canvi a les ordenances 
fiscals.

PROPOSTES PER AJUDAR 
L’AGRICULTURA LOCAL

Considerem que una part dels 
ingressos recollits via impos-
tos i taxes municipals haurien 
d’anar vinculats a la renda fami-
liar i a d’ altres criteris socioe-
conòmics. 

Per començar a treballar en 
aquesta línia hem proposat 
a l’equip de govern aplicar 
aquests canvis a la Llar d’Infants 
o a l’Escola de Música. Creiem 
que la transició cap a la tarifació 
progressiva és més senzilla en 
serveis amb un nombre reduït 
de persones usuàries.

També creiem convenient estu-
diar canvis a l’IBI per tal que el 
10% dels immobles amb el va-
lor cadastral més alt paguin una 
mica més i disminuir lleugera-

ment aquest impost a la resta 
de propietaris i propietàries. 

En el cas de l’IAE, volem estu-
diar un increment a les empre-
ses amb un volum de facturació 
més elevat. Amb els ingressos 
generats es podrien dur a terme 

les polítiques definides al Pla de 
Dinamització del Comerç Local.

Segons estudis recents (FEDEA), 
Riudoms és un dels pobles amb 
més desigualtat pel que fa al ni-
vell de renda personal.

Volem ser més equitatius en el pagament d’impostos 
per tal que tothom pugui utilitzar un servei 

independentment de la seva capacitat econòmica

FISCALITAT 
PROGRESSIVA, 
UNA ASSIGNATURA 
PENDENT



L’Ajuntament disposa d’ei-
nes de planificació per tal 
de desenvolupar polítiques 
de joventut, dinamització co-
mercial i turística i també un 
pla pel nucli antic.

És per això que creiem que 
s’hauria d’informar sobre 
la  previsió d’actuacions a 
desenvolupar durant l’any 
2020 en cadascun d’aquests 

àmbits, tant a la ciutadania 
com als sectors econòmics 
implicats.

Després del debat del pres-
supost municipal, no ens ha 
quedat gens clar quines ac-
tuacions polítiques es volen 
realitzar. L’equip de govern, o 
bé no ho sap, o bé no ens ho 
ha volgut dir.

Actualment hi ha molts as-
pectes de la circulació viària 
del municipi que caldria mi-
llorar. A través d’un Pla de 
Mobilitat, hauríem de dis-
senyar una mobilitat més 
segura al municipi.

Hem proposat a l’equip de 
govern que, una vegada fi-
nalitzi la creació de l’aparca-
ment dels Hortets, s’eliminin 

algunes places d’aparca-
ment del C/Sant Antoni ja 
que considerem perillosa 
la circulació en dos sentits 
combinada amb l’aparca-
ment lateral en aquest ca-
rrer.

El fet que les voreres dels 
carrers siguin molt estretes 
també dificulta la circulació 
dels vianants.

COM S’APLICARAN ELS PLANS 
DE MILLORA DEL MUNICIPI?

PROPOSTA DE MILLORA DE LA 
CIRCULACIÓ AL C/ST ANTONI

La millora de l’edifici de les 
Escoles Velles es va iniciar 
a finals de l’any 2018 i es va 
acabar a finals del mes de 
maig de 2019 (just després 
de les eleccions municipals). 
El pressupost inicial va ser 
de 415.598,17€, tot i que 
més endavant van sorgir 
uns sobrecostos estimats en 
111.000€, aproximadament.

Arran de les preguntes que 
vam fer al Ple, hem pogut 
confirmar que l’edifici de les 
Escoles Velles té filtracions 
d’aigua que afecten tant a la 
part antiga, com a la part de 
nova construcció on hi ha les 

escales i l’ascensor. Segons 
l’equip de govern, aquestes 
filtracions es van detectar 
arran de les intenses pluges 
del mes d’octubre. A més, el 
govern també ens ha confir-
mat que l’ascensor encara 
no s’ha posat en funciona-
ment degut a problemes tèc-
nics amb la instal·lació.   

Tot plegat ens fa pensar que 
potser les coses s’han fet 
massa ràpid, ja sigui per in-
terès electoral o bé perquè 
s’havien adquirit certs com-
promisos amb les entitats 
per tal de poder disposar 
d’aquest espai.

DEFICIÈNCIES A LA REMODELACIÓ 
DE LES ESCOLES VELLES



PRECS I PREGUNTES

LA CUP A L’AJUNTAMENT
La nostra tasca als plens de l’Ajuntament de Riudoms

TENS ALGUN DUBTE O NECESSITAT?

EXPLICA’L AL 
NOSTRE REGIDOR!

ENRIC JÓDAR CIURANA 
ejodar@riudoms.cat

LES NOSTRES

PROPOSTES

RECEPCIÓ DE LA COMITIVA DE S.M ELS REIS D’ORIENT

• PREC: Replantejar l’horari i/o el desenvolupament de la Cavalcada per tal 
que aquesta no s’allargui tant. Demanem que s’escurci el temps d’espera 
entre els parlaments i l’entrega de regals.

• PREC: Millorar l’ordre d’entrega de regals utilitzant un sistema de sorteig 
amb inscripció prèvia.

CISTELLA DE NADAL DEL COMERÇ LOCAL

• S’han rebut queixes i/o suggeriments per canviar l’actual format de la 
cistella, passant d’un únic guanyador a diversos premiats?

PREGUNTES QUE ENS FAN ARRIBAR ELS CIUTADANS

• Quin és el termini de devolucions de fiances d’obres?

• Quina és la situació de desperfectes de l’Avinguda de Montbrió? S’ha rebut 
cap queixa del veïnat? Hi ha previsió de fer alguna reparació?

• Quina és la situació de les canonades de recol·lecció d’aigües del C/ Sant 
Antoni. S’han notat desperfectes? S’ha rebut cap queixa del veïnat?

• Quin és el cost de la trobada de Sacaires de la Festa Major de Sant Sebas-
tià? 

• Hi ha prevista alguna actuació per intentar reduir la velocitat dels vehicles 
al c/Dr. Fleming?

En aquest Ple, l’equip de govern va 
utilitzar un argument tècnico-jurídic 
per tal d’evitar posicionar-se sobre 
les propostes polítiques. Evidentment, 
les institucions estan regides per un 
conjunt de normes (ens agradin més o 
menys) que no es poden obviar. Ara bé, 
mai acceptarem que cap grup polític 
s’amagui rere aspectes tècnics per no 
parlar de política.

Els regidors de l’Ajuntament som re-
presentants del poble i hem vingut a 
fer política, política per millorar el mu-
nicipi. Malgrat no sempre arribem a 
acords, el mínim que hem de fer és 
escoltar-nos, aquell dia el Sr. Pedret 
no tenia ganes de fer-ho. El Ple va fi-
nalitzar en 40 minuts i una despesa de 
840€ en concepte d’assistències.

En el Ple extraordinari i urgent realitzat 
el 30 de gener va ocórrer un fet que no 
ens ha agradat gens i que considerem 
important explicar-vos. Durant la cele-
bració del Ple, el Sr. Pedret va decidir 
que els grups no teníem l’opció a fer 
més d’un torn de rèplica, tal i com suc-
ceeix normalment en el debat de qual-
sevol punt de l’ordre del dia.

Concretament, parlàvem sobre les 
al·legacions al pressupost presentades 
per ERC. Tot i no ser una proposta nos-
tra, consideràvem important debatre 
sobre possibles canvis al pressupost 
(sigui de forma immediata o bé en els 
propers mesos). En qualsevol cas, no 
podem acceptar que al Ple de l’Ajun-
tament de Riudoms no es pugui deba-
tre amb normalitat.

3 REALITZAR UN PLA D’IGUALTAT 
INTERN A L’AJUNTAMENT DE RIUDOMS 

2
FOMENTAR EL VOLUNTARIAT PER 
LA LLENGUA PER TAL QUE LES 
PERSONES NOUVINGUDES PUGUIN 
INTERRELACIONAR-SE AMB ALTRES 
RIUDOMENQUES INTERRELACIONAR-
SE AMB ALTRES RIUDOMENQUES

1
INICIAR UN ESTUDI SOBRE EL 
SISTEMA DE RECOLLIDA DE BROSSA 
PORTA A PORTA A RIUDOMS

CUP Riudoms      www.riudoms.cup.cat  |  riudoms@cup.cat

TU TAMBÉ VOLS 
DIR-HI LA TEVA?
ENVIA’NS LES 
TEVES PREGUNTES 
PEL PRÒXIM PLE!


